
Zápis z porady MZ 

pravidelná týdenní porada Laboratorní skupiny COVID (LS COVID) 

5. 5. 2021 

Program: 

1. Molekulárně-biologická surveillance SARS-CoV-2 

2. Hodnota PCR kódu 

3. Buněčná imunita a protilátky 

4. Různé 

 

1. Molekulárně-biologická surveillance SARS-CoV-2 

K financování sekvenací: 

- Mgr. Žílová upozorňuje, že platí usnesení vlády o přidělených financích na projekt 

molekulárně-biologické surveillance SARS-CoV-2 z RVVI. Potřebné kroky ve smyslu formální 

výzvy Ministerstvu financí a na vládu již byly podniknuty.  

- Vyplácení bude možné pouze pracovištím AV a přímo řízeným organizacím. Bude třeba hledat 

řešení, aby byla zachována regionalita pokrytí.  

- Dr. Macková prosí Mgr. Žílovou, aby zjistila, zda bude možné najít způsob, jak v rámci 

surveillance financovat Krajskou nemocnici Liberec. 

- Dr. Macková dále potřebuje od MZ písemné vyjádření, že koho lze financovat. 

- Skupina se shoduje, že schází jasně určený gestor MZ pro laboratorní skupinu, což vede k 

dílčím řešením namísto systematického přístupu. 

K vyhodnocení sekvenačních dat:  

- Proběhla diskuze k metodice a zajištění centrálního zpracování sekvenačních dat. 

V tuto chvíli se žádná ze sekvenačních laboratoří nepřihlásila, že by chtěla sekvenační data pro 

surveillance zpracovávat centrálně. 

Dr. Macková žádá o centrální nastavení podmínek pro zpracování dat, a to jak v rovině hrubých dat, 

tak v rovině anotace ve smyslu určení variant a souhrnu dat, které by byly v gesci NRL. Zároveň žádá, 

aby do systému byly zahrnuty i ostatní laboratoře, aby se tak předešlo jakékoli nežádoucí pluralitě 

přístupů a bylo možné vytvořit jednotnou “guideline”. O koordinaci žádá Dr. Jiřincovou z NRL.  

K diskriminační PCR: 

- Pokyny pro vykazování diskriminační PCR jsou dle Dr. Zákoucké připravené, lze je poslat s 

komentářem, že další aktualizace bude provádět ÚZIS podle pokynů NRL.  

- cílem je jeho brzké rozeslání – dr. Zákoucká pošle dr. Mackové. 

 

2. Hodnota PCR kódu 

Dr. Macková děkuje všem, kteří se podílejí na přípravě PCR kódu.  

Diskuze o hodnotě PCR kódu: 



- Pojišťovny potřebují mít představu o počtech testovaných, předpokládané frekvenci testování 

a ceně kódu, aby mohly udělat analýzu dopadu. 

- Dr. Knorová připomíná, že systém veřejného pojištění je postaven na diagnosticko-

terapeutických procesech. Poolované vzorky tedy nebude možné vykázat jinak než pro 

samoplátce. 

- Otevřena otázka hrazení statimově indikované PCR, pro které bude snížení hodnoty kódu PCR 

problematické. Je diskutována opodstatněnost a rozdíl v nárocích na jednotlivé (tedy 

statimové) a hromadné PCR, kdy náklady na provedení PCR klesají s počtem vzorků 

vyšetřených v daném dni v dané laboratoři. V této souvislosti navrženo ze strany odborné 

společnosti zvážit možnost ustanovení POCT kódu pro COVID-19. 

- Laboratoře obdržely od pana náměstka Havrdy dotazník, zda jsou připraveny na plošné 

testování. 

- K nastavení hodnoty PCR kódu je třeba dalších jednání v užší skupině. 

- Do příštího jednání finální verze pro MZ a ZP – mgr. Žílová 

 

3. Buněčná imunita a protilátky 

- Prof. Stříž uvádí, že kromě epidemiologických indikací je třeba umožnit také indikace 

medicínské. 

- Dr. Macková hodnotí vypracované podklady kladně a prosí o vytvoření přehledové tabulky, 

která by indikace a důvody k nim shrnula. S touto tabulkou pak bude uspořádána schůzka 

s pojišťovnami (prof. Dřevínek, prof. Dr. Zákoucká) 

- Prof. Stříž zmiňuje, že v případě buněčné imunity nejde o problém metodiky detekce, ale 

potřebu adekvátní interpretace a nedoporučuje tento test začleňovat do klinické praxe.  

- K problematice CovidPassu uvádí, že v tuto chvíli stanovení protilátek není v podkladech, které 

zasílala Evropská komise ke schválení Evropskému parlamentu, a tedy to není téma aktuálně 

k řešení. 

 

 

4. Různé 

- Dr. Tachezy prezentuje databázi porovnání antigenních testů dle dostupných validačních 

studií, kterou vytvořili spolu se svými kolegy. Žádá o vyjádření MZČR. Dr. Wolf si s Dr. Tachezy 

k přehledu a problematice hodnocení antigenních testů domlouvá osobní schůzku. 

- Návrh aktualizace NST bude odborným návrhem za Laboratorní skupinu. 

- klesá incidence COVID-19, a tedy je vhodné zvážit opodstatněnost mimořádného opatření, 

které umožňuje, plošné testování – bude informována porada MZ. 

Zapsala: Mgr. Renata Slavíková 

Schválila: Dr. Barbora Macková 


